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مادامی که زنده هستیم 
و زندگی می کنیم، هیچ 

فعالیتی تمام شدنی 
نیست، بلکه آغاز فعالیتی 

دیگر است؛ پس چه 
بهتر که در حین انجام 

دادن هر کاری، لذت 
بردن را فراموش نکنیم. 
تا می توانی، همه کارها 

را با لذت همراه کن. 
حتی نفس کشیدن، که 
کمترین فعالیت توست!

اثر مرکب
دارن هاردی

قبل از شروع هر 
کاری باید یک نقشه 
دقیق داشته باشی. 

نه تنها باید هدف 
داشته باشی، بلکه از 
اون مهم تر باید برای 

پیگیری اون هدف 
دلیل داشته باشی.
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دوست آن باشد که گیرد دست دوست
در پریشان حالی و درماندگی.

تفسیر: اگه دوستت حتی مثل شیشه شکست، از قطع شدن 
رگ دستاتم نترس و کمکش کن، اما اگه خودش رو خودش 

تاریخ انقضا زد، تو فقط چشماتو ببند.

یونس شکرخواه
دکتری 

علوم ارتباطات

خبر: آقایی چون با مدرک دکتری اش استخدام نشده، آن را 
جلوی دوربین پاره کرده!

توصیه به متقاضیان کار: دورانی که برای استخدام، مدرک 
تحصیلی مهم بود، تمام شده. اگر می خواهید در استخدام 
موفق شوید، به جای تکیه بر مدرک دانشگاهی تون، بر 

مهارت، قابلیت و کارایی تون برای کارفرما تکیه کنید.

سید امیر سیاح
فعال توئیتری

میرمعصوم سهرابی، مدیرعامل تراکتور، در خصوص انجام 
باقی مانده بازی های لیگ: «کاش مسئولان به فکر برگزاری 

لیگ رایانه ای با حضور نماینده ای از هر باشگاه باشند.»
یعنی می خوام بگم یه طنزنویس توی این مملکت خیلی کار 

دشواری در پیش داره.

امیر سیدین
روزنامه نگار

«پیک: اوج، قلــه»، «کادر 
درمــان: گــروه، بخــش، 
جامعه، کارکنان درمان»، 
 : نــس ا کنفر ئو ید و »
دورسخنی»، «اپلیکیشن: 
کاربــردی»،  برنامــه 
«الکترونیــک مدیســن: 
پزشــکی الکترونیکی»، «پاندمی: 
دنیاگیری، همه گیــری جهانی»، 
«اپیدمیولوژیست: همه گیرشناس». 
این ها بخشی از معادل سازی هایی 
است که به تازگی در حوزه سلامت 
انجام شده است؛ واژگانی که توسط 
فرهنگســتان زبان و ادب پارســی 
انتخاب شده است و دکتر غلامعلی 
حداد عادل، رئیس این فرهنگستان، 
فهرســت تمام و کمالــش را برای 
ریاســت جمهوری ارســال کرده 
اســت. ظاهرا کرونا عــلاوه بر تمام 
دغدغه هایی که در حوزه پزشــکی 
و ســلامت ایجاد کرده است، برای 
زبان و ادبیات فارسی هم تهدیدی 
محسوب می شــود. حداد عادل در 
نامه ای که به رئیس جمهور نوشته 
به این نکته اشــاره کرده است که 
کرونا و حجم زیــاد برنامه هایی که 
در رابطه با این بیماری در رسانه ها 
منتشر می شــود، باعث شده است 
تعــداد زیــادی از اصطلاحــات و 
واژه های تخصصی حوزه پزشــکی، 
که از قضا معادل فارسی هم دارند، به 
طور فزاینده ای استفاده شود و این 
اتفاق ممکن است ادامه دار شود. او 
البته این نگرانــی را هم مطرح کرد 
که شــاید این روال مجوزی باشد 
برای استفاده شــدیدتر و بیشتر از 
اصطلاحات خارجی در زبان فارسی.

  معــادل اختلاس چی می شــه
دقیقا؟

جالب اســت بدانیــد کــه بنا به 

گفته خود حداد عــادل واژه هایی 
مثل کش لقمــه را فرهنگســتان 
نساخته اســت و این گونه واژگان  
شوخی های مردم با واژه سازی های 

فرهنگستان بوده است.
 با این حال، به نظر می رسد هر چند 
وقت بــا رونمایی از یک فهرســت 
جدید این شوخی ها تکرار می شود. 
چندی پیش که وزیــر ارتباطات از 
پهپادی برای جابه جایی مرسولات 
به عنوان «سورپرایز»ش رونمایی 
کرد، کاربری نوشت: «باید منتظر 
باشــیم حداد عادل بیــاد به جای 
پســت پلاس جایگزین فارسی شو 
بگه، مثلا بگه کبوتر نامه بر.» حالا، 

دوبــاره بعد از مدت ها به واســطه 
این واژه هــای جایگزینــی که در 
حوزه پزشــکی از آن هــا رونمایی 
شــده، موج واکنش ها شروع شده 
اســت. کاربرها در فضای مجازی 
واکنش های مختلفی به این مسئله 
نشان دادند. عده ای واژگان معادل را 
بی معنی و نازیبا دانستند و استفاده 
از آن ها را دشوار. عده ای که به نظر  
می رسید عرق بیشتری روی زبان و 
ادبیات فارسی داشتند از این اتفاق 
حمایت کردنــد و گفتند: «خیلی 
خوبه اتفاقا. ســاده تر هم هســت. 
بعد یه مدت عادی می شه.» برخی 
دیگر، همان طور که انتظار می رفت 

انتخابشان شــوخی و خنده با این 
واژه سازی ها بود. کاربری نوشته بود: 
«آقای عــادل! الکترونیک خودش 
خارجیه که»، فــرد دیگری گفت: 
«حداد عادل معنــی واژه پاندمی 
رو گذاشــته جهان گیری، از این به 
بعد تو هیئت دولــت به جهانگیری 
میگن اســحاق پاندمــی.» در این 
میان، عــده ای هم ترجیــح دادند 
بگویند: «خداوکیلی برای هر واژه 
چقــدر می گیری؟» یا «می شــه 
لطف کنید و بــرای واژه اختلاس 
هم یه معنای دیگه بگــی؟» البته 
واژه هایــی مثل پیامــک به جای 
اس ام اس، بلندگو به جای اسپیکر 

و پویانمایی به جای انیمیشن جزو 
آن دسته از جانشین سازی هایی بود 
که خوب جواب داد و ماندگار شد. 
گاهی اوقات هــم پیش می آید که 
فرهنگستان از تصمیم خود منصرف 
می شــود. نمونــه اش برمی گردد 
به ســال ها پیش و واژه «پاســور» 
برای «پلیس» که بعد از یک سال 
همفکری و از میــان ۱۵۰ توصیه 
دیگر، انتخاب شد اما در نهایت این 
اتفاق نیفتاد و پلیس همان پلیس 

باقی ماند.
 واژه نو، کفش نو

معادل ســازی یا تعیین واژه های 
مناسب و هم معنی برای لغت هایی 

کــه در زبان فارســی مــا جایی 
ندارند، حالا دیگــر به یک دغدغه 
همیشگی تبدیل شــده است که 
هــر از گاهــی به واســطه چنین 
اتفاقی، یا نشــر دوبــاره کلماتی 
جدید، بر ســر زبان هــا می افتد 
و مطرح می شــود. اگر خاطرتان 
باشد وقتی که حداد عادل مهمان 
یکی از قســمت های خندوانه بود 
توضیحات مختصری را در این باره 
ارائه کرد. او یافتن واژگان مناسب 
را مســتلزم یک فرایند طولانی و 
دقیق و حساب شده دانســت که 
مقدمه چینــی زیــادی می طلبد. 
رجوع به کتاب هــای مرجع، پیدا 
کردن ســوابق واژه مــورد نظر در 
زبان فارسی قدیم و معاصر، دعوت 
از اهل فــن و متخصصان رشــته 
مرتبط با واژه و دریافت پیشــنهاد 
از همــکاران از جملــه اقدامات 
لازم بــرای ایــن مقدمه چینــی 
و تشــکیل پرونده اســت. عادل 
همچنین گفت که در نهایت طی 
برگزاری ۲، ۳ جلســه شورا، تمام 
پیشنهادها بررســی می شود و در 
نهایت وقتی که واژه ها به تصویب 
برســد در کتاب های مستقلی به 
چاپ می رســد و منتشر می شود. 
این  فرایندی اســت که برای تمام 
واژه های اســتفاده می شود. او در 
همین برنامه گفــت برخی اوقات 
شروع این فرایند و تصویب برخی 
از واژه ها ممکن است ۳۶۵ روز هم 
به طول بینجامــد. حداد عادل در 
قسمتی از صحبت هایش همچنین 
درباره ســخت بــودن اســتفاده 
از ایــن واژه های جدیــد واکنش 
نشــان داد و گفــت: «واژه هــای 
جدید فرهنگستان مثل کفش نو 
می مونه، اولش پــای آدمو می زنه 
ولی بعد از گذشــت یه مدت آدم 

بهش عادت می کنه.»

نگویید «ویدئوکنفرانس»، بگویید «دورسخنی»! 
به بهانه نامه حداد عادل به رئیس جمهوری و پیشنهاد واژه های جدید برای حوزه پزشکی  
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چندى پيش از آغاز رســمى 
دوران قرنطينــه بــود كــه 
مهــدى  و  ريحانه پارســا 
كوشــكى، خبر ازدواجشان 
را در 23 اســفند 98 علنى 
كردنــد. بعــد هــم كــه قرنطينه و 
خانه نشينى آغاز شــد، وقت زيادى 
براى كاربران فضــاى مجازى وجود 
داشــت تا با اين ازدواج شوخى كنند 
و جوك هايشان را بســازند. البته كه 
ايــن ازدواج خــودش از همان اول 
حاشيه ساز بود. ازدواج دخترى 
21 ســاله با مردى 39 ساله و 
اختلاف سنى 18 سال خودش 
«كاتاليزور» بالقــوه اى براى 
حاشيه و شــوخى بود. البته 
ريحانه پارســا حاشيه سازى 
را قبل تر از ايــن ازدواج آغاز 
كرده بود؛ چه وقتى براى اولين 
بار عكس هايى خلاف آن ليلاى  
سريال پدر كه نقشــش را بازى 
مى كرد، منتشــر كرد، چه 
زمانى كه خبر ازدواجش با 
روزبه حصارى را به عنوان 

دروغ 13 اعــلام كــرد و چه حركات  
عجيب اش در نشســت خبرى فيلم 
خوب، بــد، جلف در جشــنواره فيلم 

فجر 98.
اما اين بار ريحانه پارســا و همسرش 
مهــدى كوشــكى، در يــك حركت 
مشــترك و برنامه ريزى شده، دهان 
حاشــيه را صاف كرده اند. اول ريحانه 
پارسا توئيتى منتشر كرد كه متن آن 
اين بود: «يا بنويس حق طلاق مى ديد 
بــه زن هاتون، بعد اســم خودتون رو 
هم گذاشــتيد مرد؟ ايموجى هم نذار 
(ايموجى عصبانى)». گذشته از اينكه 
فحواى پيام، مــردان را از دادن حق 
طلاق به زنان منــع مى كرد، پر واضح 
بود كه كپى شده اســت. 3 روز بعد، 
مهدى كوشــكى هم ويدئويى منتشر 
كرد تا گره ايــن توئيت را بــاز كند. 
كوشــكى در اين فيلم گفته اســت: 
«حق طلاق با مرد است صددرصد. چه 
لزومى دارد حق طلاق با زن باشد؟ به 
قول معروف قديمى ها، زن بايد با لباس 
سفيد بياد خونه بخت و با كفن سفيد 
هم بره.» حــالا كار نداريم كه همين 
مهدى كوشكى همسر اولش، صحرا 
فتحى، را كه يك پسر از او دارد طلاق 

داده و آن قسمت كفن سفيد را رعايت 
نكرده است. شايد هم بايد از او تقدير 
كنيم كــه زنى را تا آخــر عمر عذاب 
نداده و حاضر شــده اســت طلاقش 

بدهد.
اين فيلم و توئيت هر 2 چنان موجى را 
عليه اين 2 هنرپيشه به راه انداختند 
كه برخى از كاربران مجبور شــدند 
2 عبارت «ريحانه پارسا» و «مهدى 
كوشــكى» را در توئيتر ميوت كنند. 
واكنش ها غير از اينكــه تند بودند و 
تفكر اين 2 را مورد نقد قرار داده بودند، 
هر دوى  آن ها را كسانى مى دانستند، 
كــه مى خواهند بــا انتشــار چنين 
محتواهايى موج بســازند و بر آن، 
موج سوارى كنند. مثل آن كاربرى 
كه نوشــته بود: «اينا شــايد يه 
فيلمى، تئاترى چيزى دارن با اين 
مضمون و مى خــوان قبلش يه 
موج خبرى راه بندازن كه تبليغ 
هم بشه براشون.» خيلى ها هم 

به ريحانه پارسا يادآور شده بودند 
كه فضاى توئيتر با اينستاگرام فرق 

دارد و بهتر است افاضاتش را ببرد براى 
همان اينســتاگرام: « از اون موقع كه 
فهميدم ريحانه پارســا اومده توئيتر، 

مى خوام جمع كنم برم اينســتاگرام 
فعاليت كنم.» ريحانه پارسا برخلاف 
225 هزار فالوورى كه در اينستاگرام 
دارد، با 2 ماه حضورش در توئيتر، تنها 
توانســته 1150 دنبال كننده جذب 

كند.
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 اين دو نفر را ميوت كنيد!
درباره حاشیه هایی که ریحانه پارسا و مهدی کوشکی 

هر چند وقت یکبار راه می اندازند

اسماعیل امینی
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۳۰ اردیبهشت۱۳۹۹
۲۵رمضــان ۱۴۴۱ 
۳۱۱۰ شـــــماره 

۳شنبه

 محبوبه عظیم زاده
m.azimzadeh@shahraranews.ir اندر احوالات برگزاری لیگ

به صورت رایانه ای

برخی خبرها آن قدر باورنکردنی و عجیب است که آدم با خودش 
می گوید: اصلا چنین چیزی امکان ندارد. و منتظر است خبر تکذیب 

شود ولی چنین چیزی اتفاق نمی افتد.
الان هم مدیرعامل تراکتورسازی تبریز حرف شگفت انگیزی زده 
است که تا این لحظه تکذیب نشده است: «کاش مسئولان، به فکر 
برگزاری لیگ رایانه ای با حضور نماینده ای از هر باشگاه باشند تا 
به این صورت نشاط اجتماعی تا حدودی به جامعه   فوتبال بازگردد.» 
احتمالا اگر بازی ها به صورت رایانه ای برگزار شود شاهد اتفاقات 

زیر خواهیم بود:
۱-  تیم ها قبل از شروع بازی، روی چمن «دسکتاپ» کامپیوتر به 

تمرین می پردازند.
۲- دیگر شاهد بهانه های قدیمی باخت مثل خوب نبودن چمن 
ورزشگاه یا غش و ضعف کردن داور به سود یک تیم نخواهیم بود 
و نهایت بهانه ای که یک تیم می تواند اعلام کند به خاطر آن باخته 
است فقط یک چیز است: «این دسته خرابه رو داده بودند دست ما، 

موقع پنالتی ما مربع می زدیم ولی ضربدر عمل می کرد.»
۳-    تا حالا مشکل سیستم قطع است فقط مربوط به اداره ها بود 
اما از این به بعد ممکن است بازی لیگ هم به خاطر اینکه سیستم 

قطع است برگزار نشود.
۴-    به جای اینکه بعد از مسابقه بگویند: با اینکه سطح بازی خیلی 
بالا بود، ما برنده از زمین بیرون آمدیم، می گویند: با اینکه دسته 

خرابه دستگاه دست ما بود، باز هم تونستیم بازی رو ببریم!
۵-    اگر بازی ها به این روش برگزار شود، احتمالا خانم ها می توانند 
بازی ها را از نزدیک ببینند و نیازی ندارند که خودشان را به شکل 

آقایان گریم کنند.
۶-    تا یک مدت تمام بازیکنان موفق می گفتند ما از زمین خاکی 
شروع کردیم، از این به بعد آن ها در مصاحبه هایشان می گویند: ما 

با آتاری قدیمی ها فوتبال را آغاز کردیم.
۷-    ممکن است به جای اینکه در بین ۲ نیمه زمین بازی عوض 

شود، دسته بازی ۲ تیم عوض شود.
۸-    الان خیلی وقت ها تیم ها بازیکن می خرند ولی بازیکن مصدوم 
می شود و کل فصل نمی تواند بازی کند. اما در صورت برگزاری 
لیگ به صورت رایانه ای تیم ها به خاطر مصدومیت بازیکن متضرر 

نمی شوند.

فرانک باباپور

بهنام بانی
خواننده

همیشه دعا کنید :
چشمانی داشته باشید که بهترین ها را در ادٓم ها ببیند،

قلبی که خطاکارترین ها را ببخشد،
ذهنی که بدی ها را فراموش کند،

و روحی که هیچ گاه ایمانش به خدا را از دست ندهد.

من در سال ۴۸ کلاس اول ابتدایی بودم. نزدیک عید 
ناظم سر کلاسمان آمد و گفت بچه های بی بضاعت بیایند 
کت و شلوار و کفش بگیرند. من که معنای بی بضاعت را 
نمی دانستم رفتم و کت و شلوار و کفش گرفتم. به خانه 
رفتم و به مادرم گفتم : این ها را مدرسه داد . مادرم گفت: 
به همه بچه ها هدیه داد؟ گفتم: نه! فقط به بی بضاعت ها . 
مادرم گفت: خاک بر سرت ما که بی بضاعت نیستیم. با 
مادرم به مدرسه رفتیم و هدیه را پس دادیم . من البته دلم 

می خواست نگهشان داریم.

برعکس شده واقعا. شاید کرونا رفته ما نمی دونیم؟ 
این قدر همه راحت بدون دست کش و ماسک تردد 
می کنن که واقعا خدا به هممون رحم کنه. کرونا 

خودت بفهم، برو!

مهدی محمدی
                                         mahdi.mohammadi@shahraranews.ir

مرغ گران و مردم نگران!
این روزها بحث خیلی از سایت ها و خبرگزاری ها گران شدن مرغ است. 
ما هم تصمیم گرفتیم راهکارهایی پیشنهاد کنیم تا روند گرانی مرغ که 

باعث شده است ناله سر کنیم متوقف شود:
راه حل اول: در زمان های دور بــه یکی گفتند: مــردم نان ندارند 
بخورند، می فرمایید چه کار کنیم؟ گفت: اگر نان ندارند بخورند، بروند 

نان خامه ای بخورند.
حالا هم نوبت ماســت که این توصیه را در مورد مــرغ عملی کنیم و 
به مردم پیشنهاد کنیم اگر گوشت ســفید نمی توانند بخورند، بروند 

گوشت قرمز بخورند.
راه حل دوم: یکی برود در شــبکه خبر بایســتد و در دســت یک 
به اصطلاح کارشناس که می خواهد برود داخل، یک ۱۰ هزار تومانی 
بگذارد و از او بخواهد در گفت و گوی شبکه خبر بگویید: «دانشمندان 
بعد از یک پژوهش بیست ساله به این نتیجه رسیده اند که خوردن مرغ 
از عوامل مؤثر در ابتلا به کووید ۱۹ است.» این طوری تقاضا برای مرغ 

کم می شود و قیمت آن پایین می آید.
راه حل ســوم: همان طور که بازی پوکمون ممنوع شد، بازی «یه 
مرغ دارم، روزی ۲ تا تخم می ذاره. چرا ۲ تا؟ پس چند تا؟» هم ممنوع 
شود. علتش هم این است که وقتی بچه ها مشغول این بازی هستند و 
مدام اسم مرغ و تخم مرغ می آورند، مادر هم صدای آن ها را می شنود 
و در ضمیر ناخودآگاهش تصمیم می گیرد غذا مرغ باشد. این طوری 
تقاضا برای مرغ زیاد و مرغ گران می شــود. لذا بهتر است صداوسیما 

فرهنگ سازی کند تا خانواده های کمتری درگیر این بازی شوند.
راه حل  چهارم: همان طور که هشــتگ #کرونا_را_شســکت_

می دهیم فراگیر شد، وزارت جهاد کشاورزی هم بودجه ای برای فراگیر 
کردن هشتگ #مرغ_را_شکست_می دهیم اختصاص دهد. با این 
روش شاید نتوانیم مرغ را شکســت دهیم، ولی بعید نیست بتوانیم با 

آن مساوی کنیم.
در پایان باید بگوییم تمام این روش ها، کارشناسی شده و علمی هستند 

ولی ممکن است در عمل موفق نباشد.

كوشــكى، خبر ازدواجشان 
23را در 23را در 23 اســفند 

كردنــد. بعــد هــم كــه قرنطينه و 
خانه نشينى آغاز شــد، وقت زيادى 
براى كاربران فضــاى مجازى وجود 
داشــت تا با اين ازدواج شوخى كنند 
و جوك هايشان را بســازند. البته كه 
ايــن ازدواج خــودش از همان اول 
حاشيه ساز بود. ازدواج دخترى 

21 ســاله با مردى 
18اختلاف سنى 18اختلاف سنى 18 سال خودش 
«كاتاليزور» بالقــوه اى براى 
حاشيه و شــوخى بود. البته 
ريحانه پارســا حاشيه سازى 
را قبل تر از ايــن ازدواج آغاز 
كرده بود؛ چه وقتى براى اولين 
بار عكس هايى خلاف آن ليلاى  
سريال پدر كه نقشــش را بازى 
مى كرد، منتشــر كرد، چه 
زمانى كه خبر ازدواجش با 
روزبه حصارى را به عنوان 

 چنان موجى را هر چند وقت یکبار راه می اندازند
 هنرپيشه به راه انداختند 
كه برخى از كاربران مجبور شــدند 
 عبارت «ريحانه پارسا» و «مهدى 
كوشــكى» را در توئيتر ميوت كنند. 
واكنش ها غير از اينكــه تند بودند و 
 را مورد نقد قرار داده بودند، 
هر دوى  آن ها را كسانى مى دانستند، 
كــه مى خواهند بــا انتشــار چنين 
محتواهايى موج بســازند و بر آن، 
موج سوارى كنند. مثل آن كاربرى 
كه نوشــته بود: «اينا شــايد يه 

به ريحانه پارسا يادآور شده بودند 
كه فضاى توئيتر با اينستاگرام فرق 

دارد و بهتر است افاضاتش را ببرد براى 
همان اينســتاگرام: « از اون موقع كه 
فهميدم ريحانه پارســا اومده توئيتر، 


